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قالب  در  بزرگ  قدرت های  جهانی  دوم  جنگ  در 
و  اپن  ژ اتریش،  آلمان،  از  متشکل   » محور »نیروهای 
ایتالیا و »نیروهای متفقین« در مقابل هم قرار گرفتند و 
کثر کشورهای جهان، قربانی دادند.  در جنگ، تقریبا ا
بعد از خاتمه جنگ، متحدان هیتلر و آلمان نازی به 
دلیل جنایات خود، مورد سرزنش جامعه جهانی قرار 
گرفته و از آن ها به عنوان شرکای نسل کشی هیتلر یاد 
شد. دادگاه نورنبرگ )Nurnberg Tribunal( و دادگاه 
توکیو Tokyo Trial برای بررسی جنایات جنگی تشکیل 
اپنی در  گردید و غیر از عوامل آلمان نازی، ۲۸ متهم ژ
، چهار وزیر امور  دادگاه توکیو از جمله چهار نخست وزیر
کمه  خارجه، پنج وزیر جنگ و شماری افراد دیگر محا
شدند. امروز نتانیاهو و اسرائیل، جایگزین هیتلر و آلمان 
نازی شده اند. حدود شش ماه است که با انواع جنایت 
علیه غیرنظامیان و نسل کشی در غزه، صرفنظر از تعداد 
مفقودین، قریب به چهل هزار غیرنظامی، به شهادت 
رسیده اند. همان گونه که در جنگ دوم جهانی برخی از 
کشورها همچون ژاپن، اتریش و در مقطعی ایتالیا حامی 
و شریک جنایت هیتلر بودند امروز نیز تعدادی از کشورها 
از جمله آمریکا، انگلیس، فرانسه، آلمان و کانادا شریک 
جنایات اسرائیل بوده و این لکه ننگ بزودی از دامن 
ک نخواهد شد. در این میان متاسفانه تعدادی از  آن ها پا
کشورهای مسلمان و عرب نیز مستقیم یا غیرمستقیم، با 
تداوم همکاری های اقتصادی و به خصوص فروش نفت، 
حامی رژیم اشغالگر قدس بوده و دستشان با خون مردم 
فلسطین آلوده است. این کشورها چنانچه شریان های 
اقتصادی رژیم صهیونیستی را قطع کرده و روابط خود 
با این رژیم را حداقل تا برقراری آتش بس دائمی و تامین 
شرایط حماس به حالت تعلیق درآورند، اسرائیل شکست 
سنگینی را متحمل خواهد شد. امروز از 1۲/7 میلیارد دلار 
صادرات قاره آمریکای شمالی به رژیم صهیونیستی، 11/7 
میلیارد دلار سهم کشور آمریکاست. صادرات ارزاق و نفت 
اسرائیل از این منطقه نیز عمدتا توسط کشورهای برزیل 
و آرژانتین صورت می گیرد. مجموع صادرات کشورهای 
 ۴  .1 آمریکای جنوبی به سرزمین های اشغالی حدود 
میلیارد دلار است و شامل محصولات کشاورزی- غذایی، 
نفت و ذغال سنگ  بوده و نقش برزیل در تامین نفت 
اشغالگران قابل توجه است. گابن و آفریقای جنوبی از 
منابع اصلی دیگر تامین نفت رژیم صهیونیستی محسوب 
می شوند. اروپا هم حدود ۴۰درصد کالاهای وارداتیِ رژیم 
که عمدتا شامل محصولات  اشغالگر را تأمین می کند 
لات و وسایل حمل  کشاورزی، مواد شیمیایی، ماشین آ
و نقل است. ۴۰ درصد از سبد انرژی مصرفی در اسرائیل 
به نفت وابسته است و در میان کشورهای عضو سازمان 
همکاری اسلامی، رژیم صهیونیستی ۲۵ درصد از نیاز 
خود به نفت را از قزاقستان و از طریق بارگیری در دریای 
خ و دریای سیاه تامین می کند. ران ایشای، سفیر  سر
سابق اسرائیل در قزاقستان ارزش نفت صادر شده از این 
کشور به سرزمین های اشغالی را دو سال پیش سالانه 1. 
۴ میلیارد دلار اعلام کرده بود. جمهوری آذربایجان نیز 
کو- تفلیس- جیهان، ٤٣درصد نفت  از مسیر خط لوله با
اشغالگران صهیونیست را با مشارکت ترکیه تامین می کند. 
کشور آذربایجان و قزاقستان ۲۲۰ هزار  در مجموع دو 
بشکه نفت در روز به اسرائیل صادر می کنند که تقریباً ۶۰ 
درصد از کل صادرات نفت به رژیم صهیونیستی را شامل 
می شود. اسرائیل همچنین کالاهای دیگری شامل گندم، 
مواد معدنی، پنبه و پلاستیک از قزاقستان وارد می کند 
که ارزش آن بالای ۳۶۰ میلیون دلار بوده است؛ صادرات 
رژیم صهیونیستی به قزاقستان نیز در سال ۲۰۲1 ارزشی 
در حدود ۳۲/۵ میلیون دلار داشته که شامل صادرات 
محصولات نظامی هم می شود. بر اساس داده های مجمع 
صادرکنندگان ترکیه، میزان صادرات ترکیه به سرزمین های 
اشغالی در سال ۲۰۲۲  به ۶. ۴ میلیارد دلار رسیده که یک 
رکورد تاریخی بوده است، اما سهم اسرائیل در کل صادرات 
ترکیه طی این مدت ۲. ۶ درصد اعلام شده است. صنایع 
ترکیه در صادرات به سرزمین های اشغالی بیتشرین سهم 
را به خود اختصاص داده و صادرات فولاد و محصولات 
فولادی ترکیه با یک میلیارد و ۴11 میلیون دلار به اسرائیل 
بیش ترین حجم را داشته است. حجم صادرات امارات به 
رژیم صهیونیستی در سال ۲۰۲۲ حدود 1. ۸ میلیارد و در 
همین سال ارزش صادرات اسرائیل به امارات به نزدیک 
به ۶7۰ میلیون دلار رسید. صادرات مصر به سرزمین های 
اشغالی در سال ۲۰۲۲ بالغ بر 11۵ میلیون دلار بود و حجم 
مبادلات تجاری بین دو طرف نیز به ۳۰۰ میلیون دلار 
رسیده است. ارزش صادرات اردن به رژیم صهیونیستی 
در سال ۲۰۲1 با افزایش ۸۶. ۲ درصدی به ۳۹1/۴ میلیون 
دلار رسیده و بحرین سالانه ۳. ۵ میلیون دلار به اسرائیل 
صادرات دارد که حجم مبادلات تجاری بین دو طرف در 
سال ۲۰۲1، ۲۰ میلیون دلار بوده است. مبادلات تجاری 
بین پادشاهی مغرب و اسرائیل در سال ۲۰۲۲ شاهد جهش 
قابل توجهی و سالانه ۵۰۰ میلیون دلار تخمین زده شد. 
حامیان امروز اسرائیل همانند متحدان دیروز هیتلر عمل 
می کنند و جهان همان گونه که دیروز درمورد متحدان 
آلمان نازی قضاوت می کرد، فردا نیز درباره متحدان رژیم 
گر نظام عادلانه ای بر  صهیونیستی قضاوت خواهد کرد. ا
کم شود، سران کشورهای حامی اسراییل در  جهان حا
کمه خواهند شد.  دادگاه های مشابه نورنبرگ و توکیو محا
امروز به حامیان سنتی اسرائیل در غرب امیدی نیست 
کت در جنایات  اما انتظار است کشورهای مسلمان از شرا
کرده و خود را در معرض سرزنش  اسرائیل خودداری 
آیندگان قرار ندهند، نقش سازمان همکاری اسلامی در 

این فرایند بسیار تأثیرگذار خواهد بود. 

، متحدان نتانیاهو  متحدان هیتلر

 

یادداشت

گشایی از پیام ایران به اسرائیل رمز
نتانیاهو؛ وامانده بر سر دوراهی

نتانیاهو زمانی که دستور حمله تروریستی به 
کنسولگری ایران در دمشق را صادر کرد شاید 
نمی دانست مرتکب چه اشتباه محاسباتی 
می شود. او تصور می کرد شاید بتواند راهی 
اما  بیابد،  کم  حا بست  بن  از  خروج  برای 
شکست خورد. بعد از شش ماه، جنگ غزه 
بد پیش می رود. نیروهای زمینی اسرائیل با 
مقاومت سرسختانه فلسطینی هایی روبه رو 
هستند و همزمان حماس نه تنها تضعیف 
نشده بلکه با قدرت می جنگد و از حمایت 
کنان غزه برخوردار است. این در حالی است  سا
که فشارها بر نتانیاهو و کابینه راست افراطی 
تحت رهبری اش افزایش یافته و همچنان 
دستیابی به توافقی برای آتش بس، غیرممکن 
به نظر می رسد. در این میان، شکاف میان 
»بی بی« با بایدن، شریک و متحدش عریان تر 

شده است. 
   درباره پاسخ ایران به اسرائیل

به ادعای ناظران، اسرائیل نیاز داشت تا 
برای برون رفت از بحران نقش قربانی را بازی 
ک داد.  کند، پس نتانیاهو تن به قماری هولنا
به ادعای میدل ایست ای، ایالات متحده 
به خوبی می دانست که نتانیاهو چه بازی را 
آغاز کرده، یعنی تلاش برای کشاندن آمریکا به 
رویارویی در خاورمیانه برای حداقل سومین 
بار در 1۴ سال گذشته. به همین دلیل است که 
آمریکا مستقیماً به مقام های ایران گفت که در 
این حمله تروریستی نقشی ندارد و فقط زمانی 
از آن مطلع شده که هواپیماها در هوا بودند. 
تهران درگیر این بازی نشد. مقام های ایران 
ح  در ابتدا موضوع را در شورای امنیت مطر
کردند و پس از آن خواستار برقراری آتش بس 
در غزه شدند؛ گزاره هایی که غرب آن را رد کرد و 
حاصلش پاسخ بی سابقه ایران به اسرائیل شد. 
ایران پاسخ خود را به خوبی تعریف کرده بود، 
حمله به سرزمین های اشغالی پیام محکمی 
بود به ایالات متحده و اسرائیل. تهران در صدد 
بود تا بدون آنکه جنگی تمام عیار کلید بخورد، 
پیام سختی به اسرائیل بدهد و به ایالات 
متحده نیز یادآوری کند که این کشور قدرتی 
برجسته در خلیج فارس است. پیام موشکی 
و پهپادی بی سابقه ایران به اسرائیل، برای 
این بازیگر یک عقب گرد بود. ارسال این پیام 
با توقیف یک کشتی کانتینری اسرائیل توسط 
سپاه پاسداران ایران آغاز شد سپس ۳۰۰ پهپاد 
و موشک به سرزمین های اشغالی پرتاب شد؛ 
در همین راستا ژنرال ریم آمینوآچ به وای نت 
نیوز گفت که فعال کردن سیستم های دفاع 
هوایی اسرائیل بیش از یک میلیارد دلار هزینه 
داشت. پیام ایران به آمریکا نیز قوی است: 
غ از هشدارهای ایالات متحده برای  ایران فار
حراست از منافع و امنیت خود آماده حمله به 

اسرائیل با موشک های بالستیک است. 
   »بی بی« بر سر دوراهی

ایالات متحده، بریتانیا، فرانسه و اردن در 
کردند  کمک  رهگیری پهپادها به اسرائیل 
شاید هم به ادعای برخی رسانه ها، عربستان 
و مصر نیز در این فرایند مشارکت داشتند. 
پس از این حمله، ایران به آمریکا هشدار داد 
گر اسرائیل پاسخ ادعایی مشابهی بدهد،  که ا
پایگاه های این کشور در آن سوی آب ها در 
خلیج فارس و در سرتاسر عراق به هدف قرار 
گر آمریکا جنگ  گرفت، بنابراین، ا خواهند 
نمی خواهد، باید فرزند خودخواه خودش 
یعنی، اسرائیل را مهار کند، کودکی طغیانگر 
که تصور می کند افعالش بدون هزینه خواهند 
کنون بر سردوراهی قرار دارد. او  بود. نتانیاهو ا
می توانست برای قانع کردن راست افراطی به 
کنش نشان دهد، اما برای انجام  کنش ایران وا
این کار از کمک آمریکا برخوردار نیست. همین 
امر برای تل آویو چالش های جدی را ایجاد 
گر نتانیاهو به ایران  کرده است. در این میان ا
پاسخ دهد، روابط متزلزل اسرائیل با آمریکا 
بد به بدتر خواهد شد. »بی بی« همچنین با 
مخالفت نهادهای دفاعی و امنیتی نیز روبه رو 
گر نتانیاهو منفعل بماند نیز میدان  است. ا
، رهبر اپوزیسیون و یکی  بازی را به بنی گانتز
گذار خواهد کرد.  از اعضای کابینه جنگ وا
ایالات متحده نیز به همین ترتیب دریافته 
که برای پنجمین بار در سه دهه گذشته، در 
عرصه سیاست خارجی اش در موضع ضعف 
قرار گرفته است. لوید آستین، وزیر دفاع ایالات 
کنگره  به  ادعایی اش  شهادت  در  متحده 
مدعی شد که ایالات متحده هیچ مدرکی دال 
بر اینکه اسرائیل در غزه نسل کشی کرده، در 
اختیار ندارد. چنین موضع ادعایی یادآور 
سخنرانی کالین پاول در سازمان ملل است که 
در آن بازه زمانی گفت شواهدی از سلاح های 
کشتار جمعی صدام حسین در اختیار دارد. 
سخنرانی پاول در سال ۲۰۰۳ زمینه را برای از 
میان بردن اعتبار جهانی ایالات متحده هموار 
کنون  کرد. حالا این سناریو تکرار شد. اسرائیل ا
حامیان خود را به چاله ای جهنمی کشانده 
که در آن هیچ صلح یا حتی چشم اندازی برای 
صلح وجود ندارد، بدون شکست حماس، 
هیچ چشم اندازی خوبی پس از جنگ برای 
اسرائیل وجود ندارد، همزمان اسرائیل با 
کاهش قدرت بازدارندگی اش روبه رو است 
و وقوع جنگ منطقه ای در تمام مرزهای 
سرزمین های اشغالی به تهدیدی تمام عیار 
تبدیل شده است. این اولین باری است که 
ایران به شکلی مستقیم به اسرائیل پاسخ 
داد، همچنین اولین باری است که بایدن از 

نتانیاهو خواسته تا سکوت کند. 

   آقای پناهیان در صحبت هایی که در صداوسیما 
پخش شد اظهاراتی را درباره پیامبر اسلام)ص( و حضرت 
کنش های گسترده ای همراه  علی)ع( عنوان کردند که با وا

شد. دیدگاه شما درباره این اظهارات چیست؟
آقای پناهیان خود را مبلغ و مروج شریعت اسلامی 
می داند. این در حالی است که جایگاه علمی وی تعریف 
نشده است. وی درباره ساحت مکرم پیامبر اسلام و حضرت 
علی)ع( از تعبیر گوشت تلخ استفاده کرده که این تعبیر این 
معنای آن تعریف شده است. به همین دلیل این تعبیر 
هتک حرمت و اهانت صریح و آشکار به ساحت مقدس 
پیامبر و حضرت علی)ع( بوده است. صحبت های وی 
قلب بسیاری از مسلمانان را آزرده کرد و باعث ناراحتی آنها 
خ داده نوعی افراط در دین  شد. اتفاقی که در این زمینه ر
و یا وارونه فهمیدن مسائل اسلام است. ایشان در جای 
دیگری گفته اند که پیامبر)ص( و حضرت علی)ع( برای خود 
باند درست نکردند. این در حالی است که استفاده از این 
تعبیر نیز زیبنده نیست. پیامبر و حضرت علی به دنبال باند 
درست کردن نبودند. شاید ایشان و اطرافیان به دنبال باند 
درست کردن باشند که البته این اتفاق نیز رخ داده است اما 
نسبت دادن چنین موضوعاتی به پیامبر اسلام ناشایست 

و خلاف واقع است. 

   آیا دستگاه قضائی نباید به این موضوع ورود می کرد؟
دستگاه قضائی باید به این موضوع ورود کند و با چنین 
افرادی که به مقدسات توهین می کند برخورد کند. در 
چنین شرایطی دستگاه هایی که این افراد خود را به آنها 
اتفاق  که این  نیز زیر سوال می روند  منتسب می کنند 
زیبنده نظام جمهوری اسلامی نیست. اتفاق دیگری که 
درباره آقای پناهیان رخ داده این است که ایشان به شکلی 
در مسجد جامع امیرالمومنین که با کمک مردمی و به نام 
شهید محراب آیت ا... اشرفی اصفهانی ساخته شده تصرف 
عدوانی کرده است. از زمانی که وی در این مکان حضور 
پیدا کرده نیز حاشیه های زیادی به وجود آورده و مردم به 
شکل های مختلف نسبت به این موضوع اعتراض دارند. از 
سوی دیگر برای بنده که احداث کننده این مجموعه هستم 
نیز این اقدامات غیرقابل قبول است. البته ما جزئیات این 
ماجرا را نیز در مصاحبه با این روزنامه و تریبون های دیگر 
برای مردم توضیح داده ایم و مردم در جریان این ماجرا قرار 
دارند. به همین دلیل حضور آقای پناهیان در مجموعه 
مسجد امیرالمومنین)ع( که یک مسجد مردمی است به 
هیچ عنوان به صلاح نیست و بهتر است که وی هر چه زودتر 

این محل را ترک کند. آقای پناهیان در مجموعه ای که به نام 
آیت ا... اشرفی اصفهانی است مجموعه ای به نام دارالحکمه 
به وجود آورده و افکاری را ترویج می کند که با روش و منش 
شهید محراب منافات دارد. ما از برخی بزرگان و علما نیز در 
این زمینه استفتا گرفته ایم که برخی از علما حضور ایشان را 

در این مجموعه جائز ندانسته اند. 

   به عنوان متولی مسجد جامع امیرالمومنین)ع( از 
نظر قضائی این موضوع را پیگیری نکردید؟

 اتفاقی که رخ داده این است که آقای پناهیان در اقدامی 
عجیب از بنده شکایت کرده و مدعی شده که حوزه باید 
گذار شود. البته شکایت وی راه به جایی نبرد  به وی وا
و شکست خورد. هدف ما در این مجموعه این بوده که 
دیدگاه های ناب و اصیل اسلامی ترویج و گسترش پیدا 
کند. نکته دیگری که در این زمینه وجود دارد این است که 
مجموعه جامع امیرالمومنین)ع( زیر نظر حوزه علمیه قم 
اداره می شود وآقای اعرافی در جریان همه جزئیات این 
مجموعه قرار دارند. آقای اعرافی نیز به این نکته اذعان 
دارند که آمدن آقای پناهیان در جایی که شما به عنوان 
احداث کننده و واقف هستید اشکال دارد و نباید این اتفاق 
خ بدهد. واقعیت این است که مقام معظم رهبری نیز در  ر
جریان این ماجرا قرار دارند. من نامه ای به ایشان نوشته 
بودم و ایشان به آقای مروی که در دفتر ایشان فعالیت 
می می کنند گفته بودند خواسته آقای اشرفی اصفهانی 
را بررسی کنید. ما در ساخت این مجموعه از هیچ نهادی 
کمکی دریافت نکردیم و این مجموعه کم نظیر را با کمک 
مردم ساختیم. زمانی که قرار شد سندیت این مجموعه 
مشخص شود نیز از ما سوال شد که این مجموعه به نام 
شما باشد که بنده عنوان کردم به نام اوقاف باشد و در 
شرایط کنونی نیز وقف است. البته در آن زمان ما هیچ 
مشکلی با اوقاف در این زمینه نداشتیم. شهرداران تهران 
از جمله آقای قالیباف، آقای کرباسچی و آقای حناچی 
نیز همه به ما لطف داشتندو کوچک ترین ایرادی به این 
که در  مجموعه نگرفتند. آقای پناهیان و نزدیکان وی 
کنون صدها میلیون  این مجموعه رفت و آمد می کنند تا
تومان به این مجموعه خسارت وارد کرده اند. اقداماتی 
که چنین افرادی در جامعه به عنوان مبلغ دین می کنند 
باعث دلسردی مردم می شود و باعث می شود که همه را 
به یک چشم ببینند. من از مقام معظم رهبری می خواهم 
که به ماجرای مسجد جامع امیرالمومنین ورود کنند تا 
این ماجرا برای همیشه به پایان برسد. پدر بنده آیت ا... 

اشرفی اصفهانی مرید آقای خامنه ای بودند. در زمانی که 
پدر بنده امام جمعه کرمانشاه بودند و آقای خامنه ای 
کاندیدای ریاست جمهوری بودند پدر من عنوان کردند من 
فردا غسل می کنم و با طهارت به فردی که مجتهد مسلم و 
فرزند فاطمه زهرا)س( است رأی خواهم و به شما مردم نیز 
توصیه می کنم به آقای خامنه ای رأی بدهید. من نامه های 
مختلفی را از کانال های مختلف از جمله از طریق آقای 
سید حسن خمینی، هادی خامنه ای ومحمدی عراقی 
خدمت مقام معظم رهبری ارسال کرده ام و این عزیزان 
عنوان کرده اند که این نامه به دست ایشان رسیده است. به 
همین دلیل خواهش بنده این است که ایشان به ماجرای 
مسجد جامع امیر المومنین به عنوان یک مجموعه عظیم 
و کم نظیر فرهنگی مذهبی در تهران ورد کنند تا این مشکل 
برای همیشه مرتفع شود. این مجموعه نیز به نام اوقاف 
کشیده ایم در  که ما در طول۳۳سال  است و زحماتی 
گذار شده است. حضور آقای پناهیان  نهایت به اوقاف وا
در این مجموعه به صورت تصرف عدوانی است و برای این 
مجموعه و مردم مشکلات زیادی به وجود آورده است. 
به هر حال این اتفاقات باعث به وجود آمدن چالش های 
متعددی شده است. من از مقام معظم رهبری خواهش 
می کنم تولیت این مسجد را به بنده که احداث کننده آن 
گر هم معذوراتی در این زمینه وجود  بوده ام تنفیذ کنند. ا
دارد از اوقاف خواسته شود برای آقای پناهیان جای 
دیگری در نظر گرفته شود و ایشان این محل را ترک کنند. 
این موضوع به هیچ عنوان سیاسی نیست و بلکه یک اتفاق 

حقوقی است که آقای پناهیان حقی در این زمینه ندارد. 

گل چیست؟    دیدگاه شما درباره ماجرای باغ از
نماز جمعه پایگاه مقدسی برای جمهوری اسلامی است. 
این در حالی است که حضرت امام)ره( در ابتدای انقلاب 
آقایان طالقانی، منتظری و خامنه ای را به عنوان امام جمعه 
تهران منصوب کردند و بقیه کسانی که خطبه می خوانند 
به عنوان امام جمعه موقت بودند. واقعیت این است که 
برای بنده به عنوان یک روحانی سخت بود که نماز جمعه 
که جایگاه مقدسی دارد تحت تأثیر حواشی قرار بگیرد. من 
کاری به صحت وسقم ماجرا ندارم و در این زمینه نیز قضاوت 
نمی کنم. با این وجود فضایی که پیرامون این ماجرا شکل 
گرفت تا حدود زیادی مسموم بود و به همین دلیل نیز باید 
در نحوه بازگشت آقای صدیقی به نماز جمعه تأمل بیشتری 
صورت می گرفت و شاید در زمان دیگری این اتفاق صورت 
می گرفت بهتر بود. بهتر بود که ستاد ائمه جمعه گروهی را 
مأمور می کردند که موضوع را بررسی کنند و با دقت و بررسی 
بیشتری آقای صدیقی به نماز جمعه برمی گشتند. من تنها 
دغدغه جایگاه نماز جمعه را دارم و با توجه به ملاحظاتی که 
در این زمینه وجود دارد صحبت می کنم. به همین دلیل 
با توجه به فضایی که توسط برخی در داخل و رسانه های 
خارجی به وجود آمد بهتر بود زیاد زیبنده نبود که آقای 

صدیقی به این سرعت به نماز جمعه برگردند. 

آرمان ملی- احسان انصاری: حجت الاسلام محمد اشرفی اصفهانی، فرزند شهید محراب آیت ا... اشرفی 
اصفهانی است که در شرایط کنونی متولی مسجد جامع امیرالمومنین)ع( در غرب تهران است. مسجدی که 
مجموعه فرهنگی و مذهبی بزرگی به شمار می رود و خدمات گسترده ای به مردم منطقه ارائه می دهد. »آرمان 
ملی« با حجت الاسلام اشرفی اصفهانی در مورد اظهارات اخیر آقای پناهیان در برنامه تلویزیون سحرگاهی و 
گل گفت وگو کرده است و از ایشان در  همچنین حضور آیت ا... صدیقی در نماز جمعه بعد از حاشیه های باغ از
مورد سرنوشت پرونده مسجد جامع امیرالمومنین)ع( و اعتراض ایشان در مورد حضور آقای پناهیان در این 

مسجد گفت وگو کرده است. در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

محمد اشرفی اصفهانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

گل بررسی   بهتر بود ماجرای باغ از
بیشتری می شد

زیبنده نبود که آقای صدیقی به این 
سرعت به نماز جمعه برگردند

 دستگاه قضائی
  به ماجرای پناهیان 

ورود کند

من تنها دغدغه جایگاه نماز جمعه 
را دارم و با توجه به ملاحظاتی که در 
این زمینه وجود دارد صحبت می کنم. 
به همین دلیل با توجه به فضایی که 
توسط برخی در داخل و رسانه های 
یاد  ز بود  بهتر  آمد  وجود  به  خارجی 
یبنده نبود که آقای صدیقی به این  ز

سرعت به نماز جمعه برگردند

 آقای پناهیان درباره ساحت مکرم پیامبر اسلام و حضرت علی)ع( از تعبیر گوشت تلخ 
یف شده است. به همین دلیل این تعبیر  استفاده کرده که این تعبیر این معنای آن تعر
یح و آشکار به ساحت مقدس پیامبر و حضرت علی بوده است.  هتک حرمت و اهانت صر
رده کرد و باعث ناراحتی آنها شد. اتفاقی که در  صحبت های وی قلب بسیاری از مسلمانان را آز

ونه فهمیدن مسائل اسلام است این زمینه رخ داده نوعی افراط در دین و یا وار

محسنپاکآیین
کارشناس مسائل بین الملل


